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 V příštím týdnu si státním svátkem připomeneme smrt 
patrona českých zemí Svatého Václava. 28. září se slaví jako 
Den české státnosti již desátým rokem. Připadá na svátek 
katolického světce sv. Václava, který je jedním z 
nejoblíbenějších českých svatých, patron české země, 
mučedník, postava, jejíž tradice sehrála velmi důležitou úlohu 
v emancipaci českého státu a přemyslovské dynastie v rámci 
křesťanské Evropy. Václavova obliba je také daná dlouhou 
církevní tradicí, později byla posílena obrozeneckými 
potřebami. Vyzdvihovanými přednostmi jsou: zbožný a 
mravný život, horlivost pro čest a slávu Boží, péče o rozšíření 
křesťanské víry v celém národě, stavba četných křesťanských 
kostelů, častá návštěva bohoslužeb, všestranné konání skutků 
milosrdenství a lásky. Václav ctil svou matku, pečoval o 
chudinu, nemocné a sirotky, poskytoval přístřeší a pohostinství 
pocestným a cizincům a netrpěl, aby se komukoliv stala křivda, 
byl osobně statečný, výborný jezdec na koni. Toto vše se dle 
tradice událo v období mezi jeho 18. a 22., resp 28. rokem 
života až do jeho smrti. 

Kníže Václav byl synem knížete Vratislava a zřejmě jeho jediné manželky 
Drahomíry, která byla dcerou knížete Havolanů (polabští Slované). Jeho prarodiči byli 
první historicky doložený přemyslovský kníže Bořivoj I. a jeho žena svatá Ludmila. Václav 
byl v pořadí čtvrtým historicky doloženým vládnoucím Přemyslovcem. Jeho život není 
zrovna doložen množstvím historických dat a faktů. Kníže Václav I. byl dne 28. září roku 
935 před kostelem ve Staré Boleslavi přepaden a zavražděn Boleslavovou družinou na 
příkaz svého vlastního (mladšího) bratra Boleslava I., který si tak uvolnil cestu k vládě a 
stal se poté Václavovým nástupcem. Podle historika Františka Palackého navštívil Václav 
ke dni sv. Kosmy a Damiana - 27. září 929 -  ve výroční den posvěcení kostela Boleslavovo 
sídlo ve Staré Boleslavi, a pak zde na přání bratra také přenocoval. Hned druhý den ale  byl 
úkladně zavražděn (dnes se na rozdíl od Palackého kloníme více k roku 935). Důvodem 
bylo zejména to, že Boleslav nesouhlasil s Václavovou 
smířlivou zahraniční politikou a chtěl se dostat na trůn.  

Václavova vražda a oslava prvního českého světce a 
mučedníka se staly vděčnou látkou církevních oslavných 
spisků a legend, které se pak šířily nejen doma, ale i za 
hranicemi. Připomínalo se hlavně, že zbožný kníže Václav 
dal v zemi stavět kostely a povolal do země kněží ze všech 
křesťanských zemí. Na hradě Pražském dal Václav založit 
kostel sv. Víta. Tam byly také nakonec pochovány jeho 
ostatky. V kapli katedrály sv. Víta na pražském hradě se 
nachází také snad nejznámější socha Václava I. od sochaře 
Petra Parléře.  
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Finanční situace obce Srnojedy ke skončení volebního období 
současného zastupitelstva, zvoleného pro období 2006-2010 

  
Obec Srnojedy je v roce 2010 po finanční stránce v dobré kondici. Díky úsporným 

opatřením a rozpočtové kázni současného zastupitelstva, nemá obec finanční problémy.       
I přes výpadek příjmů ve výši 27% oproti jiným rokům, je situace po finanční stránce velmi 
dobrá. Obec dokonce naplnila i svůj náročný investiční program pro rok 2010. Dokázala 
zvládnout největší investiční akci volebního období 2006-2010, kterou je bezesporu 
výstavba tlakové kanalizace ve staré části obce, ve výši bezmála 5.000.000,- Kč. Současně s 
touto nákladnou investiční akcí dokázalo zastupitelstvo realizovat a zabezpečit i další 
finanční akce, které výrazně zvýšily  úroveň sportovních a kulturních potřeb obyvatel naší 
obce. Ke konci volebního období ještě zastupitelé odhlasovali uvolnění finančních  
prostředků na rekonstrukci chodníků ve staré části obce, která společně s tlakovou 
kanalizací završí finanční vklad do dříve investičně podhodnocené části obce. 

 Obec však nesmí opomíjet dříve uzavřené smlouvy a závazky, vyplývající zejména  
z výstavby 92 obecních rodinných dvojdomků, trojdomků a řadových domů. Obec 
v souvislosti s touto výstavbou čerpala investiční bankovní úvěr ve výši 26.000.000,- Kč, 
který již desátý rok řádně splácí. Do budoucna nesmí mít jakýkoliv závazek po splatnosti, 
vyplývající z této úvěrové smlouvy. K dnešnímu dni zbývá uhradit částku ve výši 
15.068.543,35 Kč. 

 Dále musela a musí po dalších 10 let (do 28.12.2022) udržet obecní vlastnictví těchto 
bytových jednotek, jinak by se vystavovala postihu ze strany Finančního úřadu 
v Pardubicích nebo Finančního ředitelství v Hradci Králové a poskytnutou dotaci ve výši 
29.440.000,- Kč by musela nenávratně vrátit státu. Převod nájemních domů by byl možný 
pouze v případě, že by poslanecká sněmovna změnila zákon, obec by dotaci vrátila a obec  
/dlužníci/ by doplatili hypoteční úvěr. Dřívější nezákonný převod a vrácení státní dotace by 
mělo za následek totální finanční kolaps  a ohrozilo by vlastnictví těchto, v současné době, 
nájemních domů. Vrácení těchto dotací vedlo v řadě měst a obcí k obrovským problémům, 
které mnohdy ohrožovaly i předmět těchto dotací a nájemníci a budoucí vlastníci museli za 
své již zaplacené domy zaplatit znovu a vyhnout se tak zahájení exekuce na tento majetek 
obce. Za investiční úvěr a státní dotaci jsou totiž nájemní domy zavkladovány v katastru 
nemovitostí i zástavní smlouvy ručené právě těmito obecními domy a pozemky. Obec si 
musí taktéž tvořit po dobu zbývajících 10 let  finanční rezervu na zaplacení daně z převodu 
nemovitostí ve výši 3% z tržní hodnoty domu, což je v současné době přibližně 7.000.000,- 
Kč, které v roce 2022 musí zaplatit za převod těchto obecních domů do vlastnictví 
současných nájemníků, respektive budoucích vlastníků. Dále musí obec tvořit finanční 
rezervy na opravy těchto nájemních domů, které bezpochyby vzhledem k jejich stárnutí  
přichází. Tyto dvě nejdůležitější rezervy obec tvoří a musí i dále tvořit jen a pouze z 
 nájemného, které z těchto domů vybírá. Pokud by je, a to zejména rezervní fond na 
zaplacení daně, nemohla dalších 10 let z nájemného tvořit, není schopna tuto daň zaplatit a 
opět by se vystavila exekuci na tento majetek. 

 Na závěr chci říci, že jen soustavnou rozpočtovou kázní, snižováním dluhové služby a 
bez majetkových experimentů s nájemními domy, se může obci povést řádné splacení 
dlouhodobých úvěrů, které v souvislosti s výstavbou domů dříve uzavřela. 

 
Ing. Petr Andrle 

Předseda finančního výboru obce Srnojedy , pro volební rok 2006-2010 
 

 



Stručná rekapitulace činnosti obce za uplynulé volební 
období: 

 Na začátku volebního období obec vstoupila do Dobrovolného svazku obcí Za 
letištěm(dále jen DSO). Jako člen tohoto svazku získala obec v roce 2008 dotaci na výsadbu 
zeleně, ze které byl vybudován park před řadovkou, v loňském roce dotaci na  výstavbu 
chodníku před řadovkou a v letošním roce pak dotaci na vybudování chodníku u 
autobusové zastávky ve starých Srnojedech. 

 Od roku 2006 obec poskytuje seniorům nad 70 let věku příspěvek na dopravu na 
senior pas ve výši 400,- Kč. 

 Obec ukončila smlouvu o provozování tlakové kanalizace v sídlišti s firmou 
„PRESKAN“ z Prostějova, která pro nás byla ekonomicky velmi nevýhodná a uzavřela 
smlouvu novou, podstatně výhodnější, a to se společností VaK a.s. Pardubice. Díky této 
změně došlo k značnému snížení nákladů na provoz kanalizace, protože provozovatel je 
dopravně dostupný a vstřícný. Zároveň se zvýšil i komfort a rychlost poskytovaných služeb 
(oprav).  

 Obec pronajala málo využívané prostory kuchyňky v kulturním domě k poskytování 
kosmetických a masážních služeb. Došlo též k pronajmutí místního obchodu, jehož 
provozování obec v minulosti značně finančně zatěžovalo. Nová smlouva byla uzavřena i 
na pronájem pohostinství.  

 V podkroví obecního úřadu byl nově vybudován „archiv“ k  ukládání obecních 
písemností. 

 V měsíci lednu 2007 se začlenila obec prostřednictvím DSO do MAS (Místní akční 
skupina) Železnohorský region. Tím obec získala lepší přístup k dotacím.  

 Spalovna průmyslových odpadů: Zastupitelstvo obce již v roce 2004 docílilo omezení 
zkušebního provozu spalovny. Začátek zkušebního provozu se datuje od 8.3.1995. V době 
vydání stavebního povolení byla obec součástí města Pardubic a občané naší obce o tomto 
záměru nebyli vůbec informováni. Po osamostatnění obce zastupitelé spalovnu 
nebezpečných odpadů v roce 1996 navštívili a začali usilovat o její uzavření. Zplodiny 
unikající ze spalovny a deponie nebezpečných látek uložených ke spalování občany obce 
obtěžovaly a ohrožovaly na zdraví. Po souhlasném stanovisku kraje měla být spalovna po 
modernizaci znovu uvedena do provozu. Stanovisko naší obce bylo však samozřejmě od 
počátku záporné a zastupitelstvo se tímto problémem průběžně zabývalo a jednalo o 
postupu, jak znovuzprovoznění spalovny nebezpečných odpadů zabránit. Obec v této věci 
využila i stanoviska odborníků a zadala vypracování několika odborných posudků, které 
měly znovuzprovoznění spalovny odborně posoudit. Stanoviska obce byla vždy záporná. 
Zastupitelé dále jednali i na Ministerstvu životního prostředí a v Parlamentu ČR. 
Samozřejmě, že nemalý podíl na celkovém vítězství v tomto zdlouhavém boji mají i 
samotní občané, kterým znovuzprovoznění spalovny nemohlo být lhostejné. Starosta naší 
obce za účasti místostarostky a zastupitelů pana Koláře a Bednáře a předsedy petičního 
výboru pana Králíčka  předal Krajskému úřadu v Pardubicích dne 16.4.2007  jako první 
petici proti znovuzprovoznění spalovny. Na základě předané petice ze Srnojed se zvedla  
velká vlna odporu i u občanů Pardubic a dalších okolních obcí. Díky všem těmto aktivitám 
byl konečný výrok Ministerstva životního prostředí v roce 2009 zamítavý a  pro nás 
všechny byl velkým vítězstvím!  

Proti spalovně naše obec vystoupila i na veřejném projednání zadání územního plánu 
obce Rybitví, kde byla spalovna ještě zakreslena na původním místě. Na základě 
připomínek obce  Srnojedy a dalších sdružení, byla nakonec spalovna z návrhu tohoto plánu 



úplně vypuštěna. Krajský úřad taktéž v roce 2010  spalovnu vyřadil z plánu odpadového 
hospodářství kraje.  

 V otázce životního prostředí v okolí naší obce hraje nemalou roli i „laguna Lhotka“ o 
jejíž likvidaci a sanaci obec stále usiluje. Tato laguna je z našeho pohledu rovněž velkým 
znečišťovatelem ovzduší v obci Srnojedy, neboť do ní prý přitékaly a  přitékají všechny 
odpadní vody z areálu chemičky Synthesia a teprve odtud se následně vedou do čistírny 
odpadních vod. Při jednání s chemičkou o její sanaci nám bylo sděleno, že mají v plánu 
zmenšení laguny a její vyčištění v rámci akce – „Likvidace starých zátěží“, kterou by měl 
hradit stát. Na této sanaci má obec velký zájem a budeme i nadále podnikat všechny kroky 
vedoucí ke zmenšení laguny a její následné úplné likvidaci. 

 Péče o zeleň v obci: Obec průběžně udržuje nemalé plochy zeleně nejen v obci, ale i 
mimo ní (podél cyklostezky) a doplňuje mobiliář – lavičky, odpadkové koše, koše na psí 
exkrementy ap., o který se následně dále stará. Pravidelně udržuje i zeleň kolem 
víceúčelového hřiště. Na stávající vzrostlé stromy v lokalitě byl zpracován dendrologický 
posudek a stromy podle něho byly ošetřeny odbornou firmou. Nemocné a poškozené 
stromy musely být pokáceny a nahrazeny novou výsadbou. 

Po dobudování cyklostezky a při dodatečné legalizaci začátku její výstavby, jsme 
zjistili, že součástí rozhodnutí bylo i vysázení nové aleje kolem cyklostezky. Z tohoto 
důvodu jsme byli nuceni třešňovou alej vysázet.  

 V roce 2008 obec zahájila a v roce 2009 dokončila opravu veřejného osvětlení ve 
staré a nové části Srnojed. Část nákladů na tuto investici byla hrazena z dotace poskytnuté 
Krajským úřadem v Pardubicích. 

 Koncem roku 2007 probíhaly projektové práce na stavbu tlakové kanalizace ve staré 
části Srnojed. V roce 2008 byla podána první žádost o dotaci (až do výše 90% nákladů 
stavby) na kanalizaci ze Státního zemědělského intervenčního fondu (dále jen SZIF), která 
však obci nebyla přidělena. V roce 2009 obec o dotaci žádala opětovně, ale bohužel nám 
nebyla přidělena ani tentokrát. Mimo jiné proto, že je v našem regionu vysoká 
zaměstnanost. Celkové náklady na srnojedskou část kanalizace činí 4.747.790,- Kč. Po 
zamítnutí žádosti o dotaci ze SZIF musela obec rychle vyřešit financování této stavby, 
protože město Pardubice dotaci obdrželo a v dubnu letošního roku stavbu zahájilo. Museli 
jsme připravit finanční prostředky k realizaci naší části stavby, která s Pardubicemi úzce 
souvisí. Pardubický kraj nám slíbil dotaci ve výši 500.000,- Kč s tím, že o přidělení 
rozhodnou až koncem září. (Rada Pardubického kraje rozhodla o přidělení dotace 
21.9.2010). Z vlastních zdrojů obec doposud  uhradila 2.438.409,60 Kč celkově obec uhradí 
za tlakovou kanalizaci 3.937.790,- Kč. Dalším finančním zdrojem, použitým výhradně na 
jednotlivé kanalizační přípojky k rodinným domům byl dar od občanů v částce 10.000,- Kč 
na l přípojku, kdy hodnota l přípojky je přibližně 100.000,-Kč. Obec touto cestou děkuje 
všem občanům, kteří se na finančním daru podíleli. Tlaková kanalizace by měla být dle 
smlouvy o dílo dokončena do 30.10.2010 a to včetně opravy dotčené části silnice 
III./32221, která je součástí pardubické stavby.   

 Obec ještě do konce října letošního roku vybuduje ve staré části Srnojed chodníky a 
vjezdy ze zámkové dlažby. Projekčně byla akce připravena včetně vydání příslušných 
povolení, s realizací jsme však byli nuceni počkat až na dokončení pokládky kanalizace.   

 V roce 2009 byla zkolaudována stavba hospodářské budovy u OÚ pro účely 
uskladnění strojů a nářadí. V roce 2010 byl nákladem 529.032,- Kč dokončen hospodářský 
dvůr s parkovištěm. Na dostavbu zkolaudovaného hospodářského dvora a parkoviště obec 
obdržela dotaci ve výši 381.833,- Kč. 

 V roce 2009 byl vybudován chodník před řadovkou, čímž došlo ke spojení chodníků 
se starou částí Srnojed. Díky této investici se nám podařilo odstranit velmi nebezpečný úsek 



komunikace a chodci již nejsou nuceni používat silnici pro přístup na zastávku MHD a k 
obecnímu obchodu a pohostinství. I na tuto akci obec obdržela dotaci.  

 Snažili jsme se také o rozvoj sportovišť a volnočasových aktivit. V roce 2007 byly 
vystavěny na hřišti u obecního úřadu a u kulturního domu altány pro návštěvníky hřiště, 
které byly částečně financovány z dotace od Pardubického kraje. V srpnu 2009 byla 
dokončena oprava víceúčelového hřiště u obecního úřadu, kdy byl položen nový antukový 
povrch hřiště a hřiště bylo oploceno.  
V roce 2010 obec doplnila park kolem víceúčelového hřiště o nové herní prvky pro děti – 
pyramidu, vlnobití, cestu odvahy, 2 houpadla, lavičky a sestavu horolezec. Dětské hřiště u 
kulturního domu je rozšířeno o trampolínu, točidlo, skluzavku, šplhadla a dvojhrazdu se sítí. 
Obě hřiště jsou místními občany hojně využívána, což nás velmi těší a jsme rádi, že tato 
investice byla tou pravou na správném místě.Vybavení obou hřišť bylo částečně hrazeno 
z dotace od Ministerstva pro místní rozvoj. 

 V lednu 2008 zastupitelstvo schválilo rozšíření stávajícího třídění odpadů o svoz 
bioodpadu v intervalu jedenkrát za čtrnáct dní. V témže roce byla obec vyhodnocena jako 
třetí nejlepší obec ve třídění odpadu, za což byla odměněna částkou ve výši 40.000,- Kč. 
Tato částka byla vázána použitím financí opět na třídění odpadu. Počátkem letošního roku 
proběhl audit od EKO-KOMu s výsledkem „bez závad“. Pro informaci uvádíme, že obec 
v roce 2009 zaplatila za svoz odpadů částku 570.922,- Kč. Občané uhradili formou poplatků 
za odpad částku 329.579,- Kč. Nadále evidujeme 40 neplatičů, od kterých neuhrazené 
poplatky průběžně vymáháme a je s nimi vedeno správní řízení. Neuhrazené poplatky se 
zvyšují dle obecně závazné vyhlášky až na trojnásobek. K vymáhání neuhrazených 
pohledávek jsme najali i firmu, která se vymáháním pohledávek zabývá. 

 Obec v roce 2010 zajistila výměnu střešní krytiny na kulturním domě, na kterou 
obdržela dotaci. Vzhledem k tomu, že střecha na místním pohostinství je v havarijnímu 
stavu, bude ještě během měsíce října provedena její oprava. Firma na rekonstrukci bude 
zvolena na základě výběrového řízení. 

 V letošním roce naše obec přispěla i na charitativní účely. Prostřednictvím Svazu měst 
a obcí přispěla částkou ve výši 10.000,- Kč na pomoc obětem letošních katastrofálních 
povodní.  

 Obec je vlastníkem domů v sídlišti a musí o ně prostřednictvím společnosti obce  
SKM pečovat ještě dalších 10 let. Výstavba rodinných domů se uskutečnila se státní dotací, 
kdy stát do výstavby vložil 29.440.000,- Kč. Podmínkou získání a udržení dotace byl však 
závazek obce, že domy zůstanou po dobu 20-ti let v jejím vlastnictví. Stát má dotaci 
zajištěnu zástavou, která je na všechny tyto vystavěné rodinné domy zapsaná v katastru 
nemovitostí. V tomto uplynulém volebním období se obec snažila prostřednictvím poslanců 
Parlamentu ČR o změnu příslušného zákona tak, aby bylo možné převést rodinné domy 
předčasně do vlastnictví nájemníků. Sněmovna však doposud neprojevila vůli zákon 
změnit.   

 V obci bylo zřízeno mateřské centrum. Obec k jeho rozšíření zakoupila cvičební 
náčiní a pomůcky. Centrum je zaměřeno na rozvoj dovedností a pohybových aktivit malých 
dětí a na setkávání jejich rodičů. 

 V obci byl založen klub seniorů a jeho činnost se úspěšně rozvíjí. Schůzky probíhají 
vždy první úterý v měsíci. Na programu klubu nechybí ani výlety a návštěvy kulturních 
podniků, které doplňují další rozmanité činnosti klubu.  

 Od měsíce října bude v obci otevřena virtuální univerzita třetího věku, určená pro 
seniory a matky na mateřské dovolené. Učebna je zřízena v prostorách obecního úřadu - 
v zasedací místnosti. Těší nás skutečnost, že ze strany seniorů je o tuto univerzitu velký 
zájem. 



 V létě obec vypsala anketu na téma „Co v obci chybí, co bych si přál(a) zlepšit“. 
Odevzdané, podepsané anketní lístky budou slosovány dne 25.9.2010 ve 14 hodin u 
víceúčelového hřiště u příležitosti pořádání „Srnojedského poháru“. V případě, že byste 
měli ještě zájem se do ankety zapojit, budou zde před slosováním připraveny prázdné 
anketní lístky, které můžete vyplnit a zařadit do slosování...  

 
 

Připravované kulturní akce: 
 V sobotu 25.9 2010 se od 10-ti hodin uskuteční 2. ročník soutěže o Srnojedský 

pohár pro volejbalová družstva a jednotlivce ve stolním tenise. Dětem budou do 
užívání na hřištích při této příležitosti předány nově doplněné herní prvky a jsou pro 
ně připraveny různé obratnostní soutěže a soutěž v ruských kuželkách. U hřiště děti 
k ukončení projektu „Děti dětem“ vysází na připravený záhon květiny. Těšíme se na 
Vaši hojnou účast. 

 Na 8.10.2010 je od 20-ti hod připravena v místním kulturním domě „Podzimní 
taneční zábava“ s programem. Přijďte se pobavit a zatančit si.  

Srdečně zveme všechny občany na připravované akce a věříme, že je tento kulturní 
program potěší a pobaví! 

 
 

Sběr a svoz zahradního, velkoobjemového a 
nebezpečného odpadu 

Ve dnech 22.října od 10 - 18 hodin a 23. října od 8 - 12 hodin proběhne sběr 
nebezpečného a  velkoobjemového odpadu. 
Předmětem sběru a svozu je: 

- nebezpečný odpad: televize, pneumatiky (z osobních automobilů a bez disků), 
barvy, laky, autobaterie, léky, zářivky, oleje, kyseliny, louhy – v původních 
obalech, ledničky, televizory, obaly od barev, mastné hadry ap. 

- velkoobjemový odpad: matrace, linoleum, koberce, hadry, kočárky, nábytek ap., 
železný šrot 

Nevozte do sběru: stavební suť, biologický odpad, sudy (asfalt), autovraky, odpad vzniklý 
z podnikatelské činnosti 

 
Sběr zahradního odpadu proběhne ve dnech 22. 10. – 24. 10. 2010. Kontejnery budou 
přistaveny v ulicích K Čekárně a Pardubická u č.p 9 (bývalý stavební dvůr). Do 
kontejneru odkládejte pouze zahradní odpad! 
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